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سرویس سیاسی-
روزنامه زنجیره ای شرق در سرمقاله خود به قلم مصطفی هاشمی طبا نوشت: »بدون تردید در جامعه ای که با ظهور 
فناوری های نوین همه گونه اطلاعات شبهه انگیز به  صورتی در ظاهر کاملا منطبق با واقعیات به ذهن انسان ها وارد می شود، 
پیرایه زدایی از این موجود خبیث، جهاد کاملی را می طلبد. بی جهت نیســت که مقام معظم رهبری کوشش در زدودن 
این اطلاعات ناپاک از جامعه را جهاد تبیین خواندند. در حقیقت جهات تبیین، کوشش وافر در جهت تصحیح اطلاعات 

نادرست و ارائه مطالب صحیح و قابل اعتماد به مردم است.«
در ادامه این نوشــتار می خوانیم: »اگر ارائه اطلاعات صحیــح و صادقانه در جامعه را تلاش بنامیم، حقیقتا زدودن 
اطلاعات غلط و شبهه آمیز پس از انتشار را باید جهاد اعلام کنیم؛ زیرا به مراتب مشکل تر است. اولی ارائه ماوقع است و 
شاید حتی از تلاش به مراتب کمتر نیرو بخواهد و می توان به آن بیان یا اجرا اطلاق کرد؛ اما دومی باید با نکته سنجی و 
دلالت بسیار صورت بگیرد و نیاز به ده ها برابر انرژی دارد. نوعا دشمن از ناآگاهی ها و ابهامات استفاده و به دلخواه خود 
آن را مطرح می کند و به همین دلیل اطلاعات مبهم و سرپوش گذاشته شده در جامعه را بهانه کرده و به طراحی حمله 
و تخریب اذهان می پردازد. البته این تنها مربوط به دشــمنان خارجی نیســت، بلکه ایجاد شبهه و تردید از سوی برخی 

دوستان داخلی به حکم مثل معروف »دشمن دانا بلندت می کند، بر زمینت می زند نادان دوست« صورت می گیرد.«
در سرمقاله شرق به درستی عنوان شده که »زدودن اطلاعات غلط و شبهه آمیز پس از انتشار« بسیار سخت تر است. 
برای نمونه می توان به موضوع بلایی که روزنامه های جریان مدعی اصلاح طلبی و از آن جمله همین روزنامه شرق بر سر 

قانونمند شدن فضای مجازی آوردند اشاره کرد. 
دروغ پردازی های این روزنامه ها و روزنامه شــرق با عنوان »مسدود کردن اینترنت«، »محدود کردن اینترنت« و یا 
»بســتن شــبکه های اجتماعی« و... مطرح کردند هراسی در جامعه ایجاد کرد که پس از آن هرچه گفته شد که در این 
طرح بندی در مورد مسدود کردن یا محدود کردن و یا بستن شبکه های اجتماعی نیست دیگر کارساز نشد. جریان مدعی 
اصلاح طلبی برای آنکه پایگاه اجتماعی جریان رقیب خود را که اکثریت مجلس را به عهده داشت مورد تخریب و ترور 
قــرار دهــد به بیان این دروغ ها پرداخت و با منافع ملی به بازی پرداخت و قطعا این افراد در آفاتی که از فضای مجازی 
به هر کودک و نوجوانی که می رســد ســهیم هستند. چرا؟ چون در کشورهای غربی حتی به افراد زیر 18سال اینترنت 
مخصوصی داده می شــود که اتصالش به ســایت های غیراخلاقی و غیرمتناسب با سن آنها ممکن نیست اما در کشور ما 
از آنجا که هنوز فضای مجازی قانونمند نشده این کار صورت نمی گیرد. یکی دیگر از نمونه های فراوان دروغ پردازی یا 

بیان چیزهایی که با واقعیت همخوانی ندارد توسط روزنامه های زنجیره ای موضوع »بزک برجام« بود.
تلاش بازندگان سیاسی برای هجمه به مجلس

روزنامه آرمان ملی به نقل از غلامعلی جعفرزاده، عضو فراکســیون امید مجلس دهم و فعال سیاســی اصلاح طلب 
نوشت: »طرحی که آقایان در مجلس به عنوان طرح صیانت دنبال می کنند در واقع صیانت از فضای مجازی نیست، بلکه 
طرح محدود سازی اینترنت است. در کجای قانون اساسی آمده که18 نفر می توانند برای85 میلیون تصمیم گیری کنند؟ 
نمایندگان تنها وکیل مردم هستند و نه ولی مردم. کسی حق ندارد برای مردم تولی گری کند و خود را ولی مردم بداند. 
بین وکیل مردم بودن و ولی مردم بودن تفاوت وجود دارد. وکیل کسی است که باید بر اساس خواست موکل خود اقدام 
کند. وکیل نمی تواند خودش درباره موکلانش اجتهاد کند و تصمیمی بگیرد که برخلاف خواست آنهاست. وکیل باید بر 
اساس خواست موکلانش پیش برود که در این مسیر یا می تواند این کار را انجام بدهد و یا نمی تواند. اگر نمی تواند باید 

وکالت را رها کند و به کار دیگری بپردازد.«
در این مطلب آمده است: » امروز مــــردم در وضعیت نامناسبی زندگی می کنند. اتفاقاتی در جامعه ما در حـــال 
رخ دادن است که شرم آور است. امروز برخی خانواده ها موی دختران را برای سیر کـردن شکم خود می فروشند. مردان 
و پدران خانواده ها به دلیل گرانی و نداشتن بضاعت کافی از اعضای خانواده فرار می کنند و کمتر در منزل حضور پیدا 
می کنند و اتفاقات ناگوارتری نیز رخ می دهد. مردانی وجود دارند که فرزندان خود را به دلیل اینکه توانایی سیر کردن 
شکم آنها را ندارند، می کشند. قصد ندارم مجلس را تخطئه کنم اما مجلس باید از زندگی خصوصی مردم فاصله بگیرد 

و بیرون بیاید. امروز مجلس به کوچک ترین مسائل خصوصی ورود کرده است.«
مدعیان اصلاحات که بازندگان اصلی انتخابات اخیر هستند برای پیش بردن منافع حزبی خود به هر چیزی متوسل 
می شــوند تا القا کنند که مجلس یازدهم مجلس مردمی نیســت! ادعای اینکه »طرح صیانت براندازانه است« و یا آنکه 
طرح صیانت از فضای مجازی درواقع » طرح محدود ســازی اینترنت اســت« در راستای وارونه نمایی و مخدوش  سازی 

وجهه مجلس انقلابی است چه آنکه در هیچ جای این طرح، مسئله محدود سازی اینترنت همگانی مطرح نشده است.
فضا سازی کاذب حول مذاکرات وین

روزنامه اعتماد روز پنج شــنبه در گزارش اقتصادی خود با عنوان »ایســت مذاکرات به بازار خودرو« نوشت: »بازار 
خودرو نیز منتظر نتیجه مذاکرات پیرامون احیاي برجام است؛ خریداران مردد هستند ولي فروشندگان مي خواهند هر 
چه زودتر معامله انجام شود تا مبادا با انتشار اخبار امیدوارکننده اي، قیمت ها در سراشیبي قرار بگیرند. البته که نوسان 
قیمتي در بازارها طي هفته هاي اخیر بیشتر شده و همین چند هفته پیش بود که برخي کارشناسان از کاهش قیمت 
مسکن خبر داده بودند، البته کاهش نرخ ارز نیز بر این بلاتکلیفي بي تاثیر نبوده؛ به نظر مي رسد مذاکرات برجام بیش 

از آنچه که مسئولان ادعا مي کنند، بر زندگي و معیشت افراد تاثیرگذار باشد. «
در شرایطی که تیم هسته ای کشورمان در وین برای مقابله با تحریم های تحمیلی آمریکا، ریل مذاکرات را از اقدامات 
نمایشــی بــه مذاکرات نتیجه محور تغییر داده و با موضع برتری که در اختیــار دارد، خطوط قرمز ایران در این دور از 
مذاکرات یعنی »لغو همه تحریم ها«، »تضمین آمریکایی ها« و »راستی آزمایی مؤثر« را اعلام و مطالبه می کند، مدعیان 
اصلاحات این روزها بازهم شــرطی کردن اقتصاد را در دســتور کار خود قرار داده اند و مانند 8 ســال گذشته زلف همه 

مشکلات کشور را به برجام گره می زنند.
این درحالی است که یکی از مهم ترین دلایل مشکلات اقتصادی کشور نتیجه سیاست غلط گره زدن اقتصاد به خارج 

از مرزها و شرطی کردن اقتصاد به مذاکرات از سوی دولت بر آمده از این جریان بوده است.

توضیحات ضرغامی در مورد وضعیت گردشگری در نوروز
و بهره برداری از جام جهانی قطر

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از برنامه ریزی برای 
بهرمندی از ظرفیت گردشــگری در ایام برگزاری جام جهانی فوتبال در 

قطر خبر داد.
به گزارش خبرگزاری میراث آریا، سیدعزت اله ضرغامی در حاشیه ستاد هماهنگی 
خدمات سفر که با حضور نمایندگان بیش از ۲۰ دستگاه تشکیل شد، گفت: ما برای جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر برنامه ریزی کرده ایم. پیرو سفر اخیر رئیس جمهور به قطر قرار شد در 
رأس هیئت کاملی از ایران به قطر ســفر کنیم تا پیگیری های لازم را در این باره داشته 

باشیم و ظرفیت هایی را که دولت قطر فراهم کرده است، فعال کنیم.
ضرغامــی افــزود: تا 1۰ روز آینده یکی از وزرای قطر به کیش ســفر می کند، آنجا 
جلسه ای خواهیم داشت و هماهنگی ها را انجام می دهیم. قرار است ایرلاین های قطری 
با هماهنگی بیشتر وزارت راه و شهر سازی تعداد پروازها را در مسیر ایران افزایش دهند.

وی خاطرنشــان کرد: ســازمان هواپیمایی کشــوری و خطوط پروازی داخلی نیز 
برنامه ریزی ویژه برای جام جهانی خواهند داشــت. دنبال این هستیم از جزایر و مناطق 
آزاد برای تماشــاچی های خارجی اســتفاده کنیم، چون هم ارزان تر تمام می شود و هم 
جذابیت های خود را دارند. مسافرانی از سراسر دنیا به قطر می آیند که بخشی از اقامت 

خود را در جزایر ما می توانند داشته باشند.
مهمترین مسئله ما در سفرهای نوروزی هماهنگی با ستاد ملی کرونا است

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی گفت: مهمترین مسئله ما در 
سفرهای نوروزی هماهنگی با ستاد ملی کرونا است که براساس دستور رئیس جمهور در 
جلسه هیئت دولت، قرار شد من و وزیر بهداشت هماهنگ باشیم تا براساس رصد آخرین 

محدودیت های کرونایی، برنامه ریزی برای سفر و اقدامات لازم انجام شود.
ضرغامی تاکید کرد: مهم است نهایت آمادگی را برای یک مقطع پرحجم سفر داشته 
باشیم تا اگر وضعیت سفر خوب بود و نقشه ایران خوش رنگ شد و امکان مسافرت برای 
مردم بهتر فراهم شــد، با توجه به این که مردم دو ســال مشکلات داشتند و خانواده ها 
علاقه مندند تعطیلات خوبی داشــته باشند، شرایط برای ســفر فراهم باشد تا حداکثر 

رضایتمندی را در مردم ایجاد کنیم.
وی افزود: ما آمادگی داریم متناسب با آخرین تصمیمات ستاد ملی کرونا برنامه ریزی 
کنیم، یعنی اگر امکان سفر بین استانی برای مردم فراهم نشد، برنامه ریزی خود را تغییر 
دهیم. برنامه ریزی خوبی برای سفرهای داخل شهری شده و مراکز تاریخی دیدنی، موزه ها 
و جاذبه های گردشگری برای تعطیلات نوروز آماده شده اند، شهرداری ها و وزارت کشور نیز 
همکاری خوبی دارند و می توان در صورت اعمال محدودیت، ظرفیت داخل شهرها را آماده 
کرد تا اگر آن طور که مردم می خواهند نتوانستند سفر بروند، از تعطیلات خود استفاده ببرند.

رئیس  سازمان انرژی اتمی:

 به دنبال ساخت راكتورهای
۱۰۰ درصد ایرانی هستیم

رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان این که غنی  سازی در هر لحظه ای اراده 
شود و نظام تصمیم گیرد، قابل انجام است و دغدغه ای برای آن نداریم، 

گفت:  به دنبال ساخت راکتورهای ۱۰۰ درصد ایرانی هستیم.
محمد اسلامی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی ایران پیش  از ظهر 
جمعه در جمع اقشار مختلف مردم اصفهان در مسجد صاحب  الزمان)عج( اظهار داشت:  
غنی  سازی در هر لحظه ای اراده شود و نظام تصمیم گیرد، قابل انجام است و دغدغه ای 

برای آن نداریم.
اسلامی در پاسخ به سؤالی درباره اینکه طرح ها و برنامه های اصولی برای برنامه هسته ای 
چیســت، اضافه کرد: ما چهار محور را قدرتمند کار می کنیم، اسنادش تدوین شده که 
منتشر می کنیم. یکی سند جامع توسعه سازمان است که برای نخستین بار سند جامع 
منتشر می شود که منویات رهبر معظم انقلاب در آن آمده که همگی سمت و سوی ما 
را بدانند. سند توسعه برق اتمی برای 1۰ هزار مگاوات، سند توسعه منابع انسانی، چرخه 
سوخت و رها سازی معادن بتوانیم کیک زرد مورد نیاز را تولید کنیم. ما اکنون برای یک 
نیروگاه، 15۰ تن کیک زرد می خواهیم که امروز ظرفیتمان به ۴۰ تن رسیده را باید چند 
برابر کنیم و پرتودهی دیگر مسائل مورد توجه بخش فناوری هسته ای است که به اقتصاد 

کشاورزی، خانواده و اقتصاد ملی کمک می کند.
وی اضافه کرد: یکی از اهداف ما  ســاخت راکتور است که می خواهیم راکتور 1۰۰ 

درصد ایرانی باشد که برنامه آن را ابلاغ کردیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: اوکراین که یک کشور هسته ای بود تمام تسلیحات 
هســته ایش را جمع کردند و تضمین به پشتیبانی دادند و تمام نمایشی که می دهند را 
در مسائل اوکراین دیدیم. آنها در هیچ کجای جهان پیشرفتی نداشتند و نمونه آن را در 

افغانستان دیدیم چرا که در ملت ها تنها به چپاول فکر می کنند.
سفیر اوکراین در تهران:

اشتباه كردیم
نباید زرادخانه  هسته ای اوكراین را تحویل می دادیم

ســفیر اوکراین در تهران گفت: مطمئن هستم که تحویل زرادخانه  
هسته ای اوکراین یک اشتباه سیاسی بود و نباید این اشتباه را می کردیم.

سرگئی بوردیلیاک در گفت وگو با مهر، به تشریح شرایط و مواضع کشورش در پی 
تهاجم روسیه پرداخت. وی در این گفت وگو که به درخواست سفارت اوکراین انجام شد، در 
حالی روسیه را به نقض تفاهمات امنیتی بوداپست متهم کرد که تمایلی برای اشاره به نقش 
کشورهای غربی در نقض تفاهم نامه های امنیتی برای عدم گسترش ناتو به شرق نداشت.

بوردیلیاک در واکنش به این سؤال که پیش تر اوکراین، یکی از کشورهای قدرتمند 
هسته ای بود اما الان پس از تحویل تسلیحات هسته ای، قدرت بازدارندگی ندارد، گفت: 
من مطمئن هستم که تحویل زرادخانه  هسته ای اوکراین یک اشتباه سیاسی بود و نباید 

این اشتباه را می کردیم.
سفیر اوکراین در تهران اظهار داشت: اوکراین در برابر تحویل این زرادخانه هسته ای، 
تضمین های امنیتی را گرفت و طی سال های اخیر و بعد از امضای موافقتنامه »بوداپست 

اوکراین« به انجام تعهدات خود پایبند بوده است.
وی تأکیــد کرد: تضمین های امنیتی در مقابل تحویل تســلیحات هســته ای، در 
تفاهم نامه ی »بوداپست« بود که به امضای آمریکا، انگلیس، فرانسه، روسیه و چین رسید 

و پنج کشور این تفاهمنامه را امضا و تضمین های امنیتی را به اوکراین ارائه کرده اند.
سفیر اوکراین در تهران در واکنش به توئیت حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان که نوشته بود »بحران اوکراین ریشه در اقدامات تحریک آمیز ناتو دارد، ما توسل 
به جنگ را راه حل نمی دانیم و برقراری آتش بس و تمرکز بر راه حل سیاسی و دموکراتیک 
یک ضرورت است« تصریح کرد: جنگ هرگز راه حل درستی برای هیچ مشکلی نخواهد 

بود. من با آقای امیرعبداللهیان موافقم.
وی در پاسخ به نگرانی خانواده های ایرانی که فرزندان شان در اوکراین در حال تحصیل 
هستند نیز بیان داشت: دانشجویان ایرانی باید در خوابگاه باشند و محل اقامت خودشان را 

ترک نکنند و همچنان با سفارت ایران در کی یف در ارتباط باشند.

مسئولان، اجرای برنامه های راهیان نور را 
جهادی پیگیری كنند

همدان- خبرنگار کیهان:
استاندار همدان با بیان اینکه دستگاه های اجرایی باید در اجرای برنامه های 
راهیان نور جهادی اقدام کنند گفت: جوانان ما در زمان جنگ تحمیلی با توسل 

به فرهنگ اسلامی و قرآنی از تمامیت ارضی کشور دفاع کردند. 
علیرضا قاسمی فرزاد در جلسه ستاد راهیان نور استان همدان با بیان اینکه ترویج 
فرهنگ راهیان نور بهترین ابزار برای مقابله با نقشه شوم دشمنان است افزود: مقام 
معظم رهبری در سخنان گوهربارشان، کاروان راهیان نور را حرکتی با برکت عنوان 

کردند و همچنان بر استمرار آن تأکید دارند.
وی مهم ترین اثر راهیان نور را به عنوان   اقدام فرهنگی بزرگ، اثرگذاری بر تربیت 
نسل های آینده عنوان کرد و گفت: پیروی از مهم ترین رکن  نظام یعنی ولایت از 

دیگر برکات و آثار اردوهای راهیان نور است.
اســتاندار همدان با  اشاره به اینکه مناطقی که معطر به خون شهداست آثار 
معنوی بر جان و جســم بازدیدکنندگان دارد اظهار داشــت: باید از همه ظرفیت 

استان برای برگزاری هرچه بهتر، کاروان راهیان نور استفاده کرد.
وی با بیان اینکه نباید پایه های فرهنگی و اعتقادی دچار خدشه شود عنوان 
کرد: آنچه باعث حفظ کشور و تمامیت ارضی در زمان جنگ تحمیلی شد، اعتقادات 

و بهره گیری از فرهنگ ناب اسلامی بود.

درمکتب امام

آمریکا برای شما هیچ فایده ای ندارد
من به این آقایانی که اهل ســدادند، اهل صلاحند، منتها اعوجاج 
فکری دارند، ]می گویم که [ آمریکا برای شما هیچ فایده ای ندارد، دیگر 
گذشــت آن وقت. امروز آنی که برای شــما برای دینتان برای دنیاتان 
فایده دارند این ملت اند، این ملت پابرهنه است. آن ملت سرمایه دار هم 
به درد شما نمی خوردند، آنها همه برای خودشان می کشند، شماها را 

می خواهند آلت دست قرار بدهند.
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امیرعبداللهیان:

بحران اوكراین نتیجه اقدامات تحریک آمیز ناتو است
بر راه حل سیاسی تأكید داریم

سرویس سیاسی-
وزیر خارجه کشورمان با اشاره به بحران 
اوکراین نوشــت: بحران اوکراین ریشه در 
اقدامات تحریک آمیز ناتو دارد، ما توسل به 

جنگ را راه حل نمی دانیم.
وزیــر خارجه  امیرعبداللهیــان  حســین 
جمهوری اســلامی ایران در توئیتی با اشاره به 
بحران اوکراین نوشــت: »بحران اوکراین ریشه 
در اقدامات تحریک آمیز ناتو دارد. ما توســل به 
جنگ را راه حــل نمی دانیم. برقراری آتش بس 
و تمرکز بر راه حل سیاســی و دموکراتیک یک 

ضرورت است.«
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان در پی تحولات صحنه اوکراین، دیروز 
جمعه در تماس تلفنی با سفیر جمهوری اسلامی 
ایــران در کی یف ضمن اطلاع از اوضاع میدانی 
در اوکراین، از آخرین وضعیت ایرانیان مقیم در 
آن کشور و همچنین دیپلمات های کشورمان و 

خانواده های آنها کسب اطلاع کرد.
وی در ایــن گفت وگوی تلفنی توصیه های 
لازم در خصــوص ایرانیــان مقیــم، خصوصاً 
دانشجویان ایرانی شاغل به تحصیل در اوکراین 
و ضرورت ارائه خدمات ۲۴ســاعته سفارت به 

هم میهنان مقیم را مورد تأکید قرار داد.
امیرعبداللهیــان همچنین در زمینه ایجاد 
تسهیلات لازم در زمینه مهر خروج دانشجویی 
برای دانشجویان شاغل به تحصیل در اوکراین، 
فارغ از دســتورالعمل های موجود و با توجه به 
وضعیت اضطراری پیش آمده، دستورات لازم را 

به سفیر کشورمان در اوکراین ابلاغ کرد.
خطیب زاده: ایران با نگرانی عمیق

 تحولات در اوکراین را پیگیری می کند
در پــی تحولات اخیر در اوکراین، »ســعید 
خطیــب زاده« ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران در اظهاراتی ضمن ابراز 
تأســف از آغاز اقدامات نظامی و شــدت گرفتن 
درگیری هــا، گفت: جمهوری اســلامی ایران با 
نگرانــی عمیق تحــولات در اوکراین را پیگیری 
می کند. متاسفانه ادامه اقدامات تحریک آمیز ناتو 
با محوریت آمریکا منجر به وضعیتی شــده است 
که منطقه اوراسیا در آستانه ورود به یک بحران 

فراگیر است.
تاکید ایران بر ضرورت توقف درگیری ها و آتش بس

خطیب زاده عنوان کرد: جمهوری اســلامی 
ایــران طرفین را به توقف درگیری ها و آتش بس 
برای مذاکره فوری به منظور حل و فصل سیاسی 
بحران دعــوت کرده و ضــرورت رعایت حقوق 
بین الملل و حقوق بشردوستانه در درگیری های 

نظامی را مجدانه یادآوری می کند.
وضعیت ایرانیان مقیم اوکراین

ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی درباره 
وضعیــت ایرانیان مقیــم اوکرایــن نیز بیان 
کــرد: مهمترین ماموریت فعلــی وزارت امور 
خارجه رســیدگی کامــل و عاجل به وضعیت 
ایرانیان مقیم اوکراین اســت که در چارچوب 
پیش بینی های انجام شــده با استفاده از همه 

ظرفیت در جریان است.
وی گفت که ســفارت جمهوری اســلامی 
ایــران در اوکرایــن کاملا فعال بــوده و مطابق 
 دســتورالعمل های قبلــی ارســالی بــه طــور
۲۴ ساعته در خدمت دانشجویان و ایرانیان مقیم 

در این کشور است.
تلاش برای اختصاص چند پرواز

 به منظور خروج ایرانیان از اوکراین
در  پنج شــنبه  اســت خطیــب زاده  گفتنی 

گفت وگویــی تلفنی با شــبکه خبر اعــلام کرد: 
اطلاعیه سوم وزارت امور خارجه توسط سفارت در 
اوکراین منتشــر شد مبنی بر این که همه ایرانیان 
اوکراین را ترک کننــد و در عین حال کانال ها و 
کریدورهای خروج ایرانیان را فراهم می کنند، یک 
خط ۲۴ ســاعته در تهران و یک خط ۲۴ ساعته 
در داخل سفارت برقرار است. سفیر ما در کی یف 
از جمــع ایرانیانی که نگــران بودند با من تماس 
گرفت و الحمدلله مشــکلی به مــا درباره ایرانیان 

گزارش نشده است.
وی یــادآور شــد: ولی تمام تــلاش خود را 
می کنیم که ایرانیان بتوانند خروج آرام از اوکراین 
داشته باشــند و با هر دو طرف ماجرا در تماس 
هســتیم و تأکید کردیم که وضعیــت ایرانیان 
اولویت اول برای جمهوری اسلامی ایران در این 

بحران خواهد بود.
ســخنگوی وزارت خارجــه درباره مســیر 
بازگشــت ایرانیان نیز عنــوان کرد: طی 1۰ روز 
گذشته هیچ کشــوری موفق نشده پروازی برای 
خروج اختصاص بدهد، علت آن هم مشــکلاتی 
اســت که برای انجام این کار وجود داشته است. 
البته مرزهای اوکراین با کشــورهای همسایه و 
کریدورهایی که به ایرانیان برای خروج پیشنهاد 

شده، وجود دارد.
وی افزود: وزارت امور خارجه در تلاش است 
اجازه چند پــرواز اختصاصی را دریافت کند که 
ایرانیــان را از برخی مناطق اوکراین خارج کند، 
ولی ما معطل این داستان نخواهیم بود و به صورت 
میدانی تمامــی اقدامات را انجام می دهیم. برای 
دانشجویان تسهیلات کنسولی در مورد خروج و 
مهمور کردن گذرنامه های آن فراهم شده و تقریبا 
هیج موضوعی نداریم، به جز اینکه اراده ایرانیان 

برای خروج شکل بگیرد. 
خطیب زاده گفت: سفارت جمهوری اسلامی 
ایران در کی یف به هموطنان ایرانی توصیه کرد 
از هــر امکانی برای خروج از اوکراین اســتفاده 
کرده و از نزدیک شدن به مراکز نظامی و حساس 

اجتناب کنند.
سخنگوی دولت: تکیه بر دیپلماسی 

برای توقف درگیری ها در اوکراین ضروری است
علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت هم  
با اشــاره بــه درگیری  روســیه و اوکراین تأکید 
کرد تکیه بر گفت وگو و دیپلماســی برای توقف 

درگیری ها ضروری است.
وی در صفحــه شــخصی خود در شــبکه 
اجتماعی نوشــت: » دغدغه هــای امنیتی درباره 
روند فزاینده و تحریک آمیز گسترش ناتو به شرق 
برای همه کشــورهای مســتقل و مخالف سلطه 
آمریکا، قابل درک است. در عین حال، پایبندی 
به حقوق بین الملل و حقوق بشردوستانه و تکیه 
بر گفت وگو و دیپلماســی برای توقف درگیری ها 

ضروری است.«
او همچنین پیش از این نوشته بود: » جنگ 
راه حل نیست، تکیه به آمریکا امنیت آور نیست.«

رایزنی دستیار وزیر خارجه
 با سفیر اوکراین در تهران

مدیرکل اورآســیای وزارت امور خارجه روز 
پنجشــنبه در دیدار ســفیر اوکرایــن در تهران 
ضرورت حفظ امنیت اتباع و دانشــجویان ایرانی 
مقیم اوکراین، دیپلمات ها و ســفارت جمهوری 
اسلامی ایران در کی یف را مورد تاکید قرار داد.

علیرضــا حقیقیان با بیــان اینکه »ما نگران 
امنیت و ســلامت کلیه اتباع ایرانی هستیم« به 
سفیر اوکراین یادآوری کرد که دولت این کشور 
تمام تدابیر لازم را در این خصوص، از جمله فراهم 

آوردن زمینه خروج امن اتباع ایرانی از این کشور 
را مدنظر قرار دهد.

مدیــرکل اورآســیای وزارت امــور خارجه 
خواستار آن شد که با توجه به بسته بودن حریم 
هوایــی اوکراین، امکان خروج اتباع ایرانی از مرز 
زمینی کشــورهای همســایه از جمله لهستان 

فراهم شود.
حضور سفیر در محل اسکان دانشجویان ایرانی

در اوکراین
در پی انتشار برخی کلیپ ها و ابراز نگرانی از 
سوی دانشجویان ایرانی مستقر در اوکراین پس 
از تحــولات و بحران اخیر در اوکراین، »منوچهر 
مرادی« ســفیر جمهوری اسلامی ایران در کی 
یف شب پنجشــنبه با سرکشی به محل اسکان 
برخی دانشجویان ایرانی مقیم کی یف از نزدیک 
با آنها گفت وگو کرد و در جریان مشــکلات آنها 

قرار گرفت.
در همیــن خصوص نیز ســفارت جمهوری 
اســلامی ایران اعــلام کرد که این ســفارتخانه 
کماکان به ارائه خدمــات به هموطنان و کمک 
در جهت تســهیل وضعیت آنها ادامه می دهد و 
آماده پاســخگویی و رسیدگی به درخواست های 

آنها است.
شمخانی: بحران اوکراین 

می تواند عبرتی پندآموز باشد
غرب مسئول مستقیم جنگ ها و بحران هاست

علی شمخانی دبیر شــورایعالی امنیت ملی 
در صفحه شــخصی خود در شــبکه اجتماعی با 
اشاره به وضعیت روابط اوکراین و روسیه نوشت: 
»ســقوط بازارهای مالی و افزایــش قابل توجه 
قیمت انرژی به دلیل ایجاد بحران در شرقی ترین 
بخش از جغرافیای اروپا، نشــان داد که بی ثباتی 
و ناامنی در تمام اشــکال آن در نیم کره شرقی 
جهان آســیب های جدی را متوجه منافع غرب 
خواهد کرد. بحــران اوکرایــن می تواند عبرتی 

پندآموز باشد.«
وی در پیــام دیگــری نوشــت: »هیچ چیز 
نفرت انگیزتر از جنگ نیســت، اما وقتی غرب با 
روش های مختلف به دنبال ضربه به امنیت ملی 
کشورهاست، عملا مســئول مستقیم جنگ ها و 
بحران هایی است که با هدف ایستادگی در برابر 

راهبرد غرب شکل می گیرد.«
کارشناس مسائل بین الملل:

مردم اوکراین چوب اعتماد دولتشان
 به آمریکا و اروپا را می خورند

فؤاد ایزدی، کارشناس مسائل بین الملل با 
اشــاره به درگیری  ها در اوکراین گفت: بازنده 
اصلــی بحران امــروز اوکراین مــردم اوکراین 
هســتند این در حالی است که دولتمردان این 
کشور به غرب اعتماد کردند و مردم این کشور 
در این زمینه کاری نکردند اما آنها چوب اعتماد 
مســئولان بلندپایه کشورشــان را به آمریکا و 

اروپایی ها می خورند.
ایــزدی تصریح کرد: غرب و به ویژه آمریکا 
دخالت های مستقیم و غیرمستقیم بر اوکراین 
وارد کردنــد و در نهایت منجر به بروز درگیری 
نظامی بین اوکراین و روسیه شدند؛ از روز اول 
هم آمریکا، غرب و اروپا به دنبال عدم استفاده از 
راه حل های صلح آمیز در بحران اوکراین و روسیه 
بودند و آنها مســتمراً از بهانه های مختلف برای 

تشدید این بحران استفاده می کردند.
وی گفــت:  قطعا در درازمدت بازنده اصلی 
بحران اوکراین و روســیه آمریکا و اروپا خواهد 
بــود زیرا آنها هزینه های بیشــتری را در حوزه 
انرژی می پردازند و اســتمرار درگیری و بحران 

می تواند هزینه های نظامی و اقتصادی بیشتری 
را به آنها تحمیل کند.

کارشناس مسائل بین الملل در پایان تأکید 
کرد:  عامل اصلی بحران اوکراین و روسیه، آمریکا 
است و مردم اوکراین بزرگ ترین ضررکننده این 

موضوع هستند.
مقصر اصلی جنگ علیه اوکراین آمریکاست

منوچهــر محمدی، معاون اســبق وزارت 
امور خارجه و تحلیلگر ارشــد مسائل بین الملل 
در گفت وگو با ایرنا، با اشــاره به تحولات اخیر 
اوکراین و موضع گیری و دیپلماسی غیر انفعالی 
جمهوری اسلامی در این زمینه اظهار داشت: ما 
در درجــه اول باید ببینیم که علت این بحران 
و ماجرا چه بوده اما تردیدی نیســت که مقصر 
اصلی در این ماجرا دولت آمریکاست که اصرار 
داشته در گسترش ناتو به سمت شرق پیش برود 
و روسیه را در موقعیت گوشه رینگ قرار دهد.

وی اظهار داشت: عکس العمل روسیه در این 
زمینه به نوعی عکس العمل پیشگیرانه در مقابل 

این حرکت تهاجمی ناتو و آمریکا بوده است.
معاون اسبق وزارت امور خارجه درخصوص 
سیاســت جمهوری اســلامی در قضیه جنگ 
اوکراین تصریح کرد: سیاست جمهوری اسلامی 
در این زمینه بی طرفی فعال بوده است؛ به این 
معنا کــه ما هم تأیید کرده ایــم در این ماجرا 
مقصر اصلی آمریکاســت و هم اینکه از روسیه 

خواسته ایم که خویشتنداری کند.
تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل با بیان اینکه 
بی طرفی فعال و دیپلماســی فعال ایران کاملًا 
درست و اصولی بوده است، تأکید کرد: اگر واقعاً 
روسیه در این نقطه کوتاه می آمد، حرکت بعدی 
آمریکا در گســترش ناتو به سمت گرجستان و 
ارمنستان و در همســایگی جمهوری اسلامی 
صورت می گرفت و بعد هم آذربایجان و محاصره 
روسیه انجام می شد که در چنین شرایطی ایران 

هم از ناحیه شمال دچار تهدید می شد.
محمدی درخصوص نحوه تأمین منافع ملی 
کشورمان در مناقشــه اخیر روسیه و اوکراین، 
گفت: من معتقدم مســئله مــا در این موضوع 
امتیاز گرفتن اســت و نکته مهم این است که 
جمهوری اسلامی همان طور که با جنگ موافق 
نیســت، در عین حال با پیشروی ناتو به سمت 

شرق هم موافق نیست.
وی با تأکید بر لزوم امتیاز گرفتن از طرفین 
در این موضوع آن را یک امر ثانویه تلقی کرد و 
اظهار داشت: اینکه چگونه بتوان در این موضوع 
امتیاز گرفت، بســتگی دارد به حرکت هایی که 
آمریکا در رابطه با هســته ای و روسیه با توجه 
به تهدیدهایی که خواهد شد، می خواهد انجام 
دهد لذا ممکن است از ما کمک بخواهد که باید 

از این مورد استقبال کنیم.
معاون اســبق وزارت امور خارجه با بیان 
اینکــه امتیــاز گرفتن از طرفین مناقشــه به 
قوت خود باقی اســت، دربــاره تأثیر احتمالی 
جنگ اوکراین و روسیه بر روی مذاکرات وین، 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر آمریکا دو ضربه 
در سطح بین الملل خورده است؛ یکی جریان 
افغانستان که آمریکا با آن فضاحت مجبور شد 
بیــرون برود و دیگــری در رابطه با حمایت از 
ولودیمیر زلنسکی رئیس جمهور اوکراین که آن 
هم ناکام ماند؛ بنابراین اگر در مورد هسته ای 
هم نخواهد با جمهوری اســلامی کنار بیاید و 
خواســته های برحق ایران را بپذیرد، سومین 
شکست را هم در سیاست خارجی دولت خود 

متحمل خواهد شد.

صبح دیروز دادستان تهران به همراه 
یک گروه ۱۰۷ نفره قضایی از زندان زنان 
اســتان تهران بازدید کرد و به بررسی 

وضعیت زندان و مددجویان پرداخت.
بــه گزارش خبرگزاری میزان، دادســتان 
تهران در ابتدا با حضور در تصفیه خانه آب شرب 
و مصرفی زندان زنان، از نزدیک در جریان روند 
ارتقای کیفیت تأسیسات آب زندان قرار گرفت. 
علی صالحی در ادامه از بخش های مختلف 
زندان از قبیل بخش قرنطینه، باشگاه ورزشی، 
سالن آمفی تئاتر، سالن سلامت و همچنین از 

بند های زندان زنان بازدید کرد.
صالحی در جریان این بازدید و دیدار چهره 
به چهره با زندانیان با تشــکیل میز خدمت در 
زندان به بررســی مشکلات آنها پرداخت و در 
این زمینه دســتوراتی نیز از قبیل تسریع در 
رسیدگی به پرونده زندانیان و همچنین دستور 

آزادی تعدادی از مددجویان صادر شد. 

دادستان تهران در حاشیه این بازدید گفت: 
در راستای اجرای منویات ریاست قوه قضائیه 
به اتفــاق 1۰۷ نفر از همکارانمان در ســطح 

دادسرا های شهرستان های  و  تهران  دادسرای 
تابعــه اســتان، از زندان زنان اســتان تهران 

بازدید کردیم.  

 صالحــی بــا اشــاره بــه انجــام ملاقات
چهره بــه چهره با ۷۴۰ نفــر از زندانیان زن و 
بررسی وضعیت و درخواست هایشان، گفت: 1۶ 
نفر از زندانیان زن به کمک ستاد دیه آزاد شدند. 
وی بــا بیــان اینکــه بــه 5۶ زندانی زن 
مرخصی اعطا شــد، افزود: بــرای ۳5 زندانی 
زن پیشــنهاد آزادی مشروط به دادگاه ارجاع 
 شــد و 1۴۷ نفر نیز به کمیسیون عفو معرفی

شدند.
دادستان تهران با اشاره به پیشنهاد پابند 
الکترونیک برای ۲۷ زندانی زن، گفت: برای 1۳ 
زندانی تقاضای تعلیق و همچنین برای 5۰ نفر 

نیز اشتغال به کار صادر شد.
صالحی با اشاره به ملاقات چهره به چهره 
با زندانیان امنیتی در زندان زنان استان تهران، 
اظهارداشت: این افراد تقاضا هایی داشتند که 
 همگی موارد دریافت، بررسی و منجر به صدور

دستوراتی شد.

بررسی درخواست  ۷۴۰ نفر از زندانیان زن در ملاقات چهره به چهره با دادستان تهران

رئیس بنیاد مســتضعفان گفت: با 
بهره برداری از کارخانه کنسانتره سنگ 
آهن ســنگان بنیاد مستضعفان برای 
تکمیل زنجیره فــولاد در این منطقه 
گذاری  سرمایه  تومان  میلیارد  ۱۴هزار 

کرده است.
به گــزارش خبرگــزاری صداوســیما، 
ســیدپرویز فتاح در مراسم افتتاح کارخانه 
کنسانتره سنگ آهن سنگان خواف تصریح 
کرد: با بهره برداری از کارخانه کنســانتره 
ســنگ آهن ســنگان بنیاد مســتضعفان 
برای تکمیل زنجیره فــولاد در این منطقه 
1۴هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری کرده 
اســت.  این کارخانه مواد اولیه یک میلیون 
و 5۰۰ هــزار تنُ فــولاد را تامین می کند و 
ظرفیتی معادل 1۰ درصد به تولید کنسانتره 
سنگ آهن کشور اضافه می شود. ضمن اینکه 
فقط در کارخانه کنسانتره سنگ آهن سنگان 
بنیاد مستضعفان چهار هزار میلیارد تومان 

سرمایه گذاری کرده است.
رئیس بنیاد مســتضعفان با بیان اینکه 
برای تکمیل زنجیره فــولاد در این منطقه 
بنیاد مســتضعفان عملیــات اجرایی گندله 
ســازی به ظرفیــت پنج میلیــون تنُ آغاز 
شــد گفت: در این طرح بنیاد مستضعفان 
شــش هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
کرده است و ساخت آن نیازمند ساخت یک 
کارخانه کنسانتره دیگر به ظرفیت دو میلیون 

و 5۰۰ هزارتنُ با سرمایه گذاری چهار هزار 
میلیارد تومان است.

همچنین هاشم نظام آبادی؛ مدیرعامل 
هلدینــگ معدنــی بنیاد مســتضعفان نیز 
گفت: این کارخانه با اســتفاده از تکنولوژی 
روز دنیا و در سطح قابل رقابت با نمونه های 
مشابه توسط نیرو های داخلی ساخته شده 
است. برخی از این تجهیزات همچون پمپ ها 
برای نخستین بار در کشور ساخته شد و این 
تجهیزات با راندمان بسیار خوب در خدمت 

تولید قرار گرفتند.
وی افزود: ما در راســتای بی اثر کردن 
تحریم هــا از ظرفیت شــرکت های داخلی 

استفاده کردیم و حتی یک نیروی خارجی 
در راه اندازی این کارخانه دخالت نداشــت. 
ضمن اینکه با بهره برداری از این طرح 18۶ 
نفــر به طور مســتقیم و 18۶۰ نفر به طور 

غیرمستقیم بکار گرفته می شوند.
گفتنی اســت، پرویز فتاح؛ رییس بنیاد 
اجرایی  مســتضعفان در جمع مســوولان 
شهرستان خواف گفت: این بنیاد 1۰۰ هزار 
میلیارد ریال برای توســعه زیرســاختهای 
شهرســتان مرزی خواف در استان خراسان 
رضــوی ســرمایه گــذاری می کنــد. این 
ســرمایه گذاری در زمینه احــداث و بهره 
برداری از واحدهای گندله سازی و کنسانتره 

سنگ آهن در ســنگان خواف خواهد بود. 
عــلاوه بر آن بنیاد مســتضعفان در احداث 
راه آهن و دوبانده شــدن جاده های خواف 
به تربت حیدریه و خواف به تایباد مشارکت 

قابل توجهی دارد.
او افزود: بــا توجه بــه تفاهمنامه های 
منعقد شــده با کمیته امــداد امام خمینی 
)ره( و بهزیســتی برای احداث مسکن، این 
بنیاد ۶۰ واحد مســکونی برای مددجویان 
زیرپوشش کمیته امداد و ۶5 واحد مسکونی 
بــرای خانــواده هــای دارای دو معلول و 
 بیشتر در شهرستان خواف احداث می کند.

افزود: همچنین  بنیاد مســتضعفان  رییس 
 براســاس تفاهمنامــه بــا بنیاد مســکن،

5۰ واحد مسکونی برای خانواده های نیازمند 
فاقد پوشــش حمایتی در این شهرســتان 
 توسط بنیاد مســتضعفان احداث می شود.

فتــاح ادامــه داد: بنیاد مســتضعفان برای 
 حمایــت از اشــتغالزایی در خــواف نیــز

1۲۰ میلیــارد ریــال در قالب تســهیلات 
اشتغالزایی قرض الحسنه اختصاص می دهد 
کــه در صورت جــذب این مبلــغ، امکان 
افزایــش آن نیز وجود دارد. همچنین بنیاد 
مستضعفان پنج میلیون ریال به عنوان کمک 
 هزینه تامین مایحتاج شب عید و در مجموع
 ۷۰ میلیون ریال به حســاب سرپرســتان

1۴ خانــوار زیرپوشــش کمیتــه امداد و 
بهزیستی در خواف واریز می کند.

فتاح در مراسم بهره برداری از کارخانه کنسانتره سنگ آهن سنگان خبر داد

سرمایه گذاری ۱۴هزار میلیارد تومانی بنیاد مستضعفان در خواف

بقیه از صفحه ۲
در حالی که پاره ای از شــواهد نشان می دهند که عدم 
آمادگی آمریکا برای اجرای تعهداتش عامل کندی پیشرفت 
مذاکرات رفــع تحریم ها در وین بوده مقام مورد اســتناد 
آکسیوس در ادامه اظهاراتش بار دیگر به مسئله کوتاه بودن 

زمان اشاره کرده است. 
او گفت: »با توجه به سرعت پیشروی های هسته ای ایران 
و دلالت های آن بر دوام پذیری برجام زمان بسیار کمی برای 
حل و فصل مسائل باقی مانده در اختیار داریم. تا زمانی که 

این مسائل رفع نشوند توافقی در کار نخواهد بود.«
عربستان: مذاکره هسته ای با ایران نتیجه نمی دهد

 مگر اینکه ما را هم مشارکت دهند!
»فیصل بن فرحان بن عبدالله آل سعود«، وزیر خارجه 
عربستان سعودی در بخشی از مصاحبه خود با خبرگزاری 
آلمان به ســؤالاتی درباره مذاکــرات رفع تحریم های ایران 

پاسخ داد.
بنا بر گــزارش پایگاه خبری »الخلیج اونلاین« به نقل 
از خبرگزاری آلمان )DPA(، وزیر امور خارجه عربســتان 
که کشــورش در تلاش برای توســعه توانمندی های اتمی 
خــود اســت، در ایــن خصوص گفتــه: »ایــران امکانات 
ســاخت بمب اتمی داشــته باشد، این شــاید سبب شود 

برخــی کشــورهای دیگر همیــن راه را بپیمایند.« فیصل 
بــن فرحان در ادامه مدعی شــد که برخــورداری ایران از 
توانمندی هســته ای »طبیعتا نشانه ای بســیار خطرناک 
خواهــد بــود.« او ادعا کرد که کشــورش اصل مخالفت با 
 تسلیحات اتمی و جنگ افزارهای کشتار جمعی را می پذیرد. 
بــن فرحان در این خصوص گفت: »ما بر این اصل مُصـــرّ 

هستیم.«
این مقام ســعودی در بخش دیگری از سخنانش بیان 
کرد: »ما اعتماد نداریم که ]برجام[ در شــکل کنونی خود 
بتواند جلوی ایران را برای ســاخت بمــب اتمی بگیرد. ما 
تمایل شرکایمان برای بازگشــت به این مذاکرات را درک 
می کنیم؛ اما بر این باوریم که این مذاکرات بایســت فقط 

آغاز باشد نه پایان خط.«
بــن فرحان افزود، باید این مذاکرات »فقط یک گام در 
جهت درست باشد سپس برای مشخص کردن دقیق روند 
برنامه هســته ای و برای بررسی مسائل منطقه ای این گام 

اولیه، اساس قرار داده شود«. 
او ادامه داد: »این، به موفقیت نخواهد انجامید مگر آنکه 
جامعه بین الملل و به طور مشخص کشورهای عضو ]طرح 
 جامع اقدام مشــترک[ ما را در مذاکره با ایران مشــارکت 

دهند«.

مقامات ایران تأکید کردند 
مرحله پایانی مذاكرات وین 

بدون تصمیم گیری سیاسی غرب شکل نخواهد گرفت

مشهد- خبرنگار کیهان: 
شــهردار مشــهد گفت: برای اجرای خط چهارم 
قطارشهری حدود ۲5 هزار میلیارد تومان مورد نیاز است 

که تامین آن از طریق فاینانس امکان پذیر است.
به گزارش ایرنا، عبدالله ارجائی در بازدید استاندار خراسان 
رضوی از خطوط قطار شهری مشهد افزود: تکمیل خط چهارم 
قطارشهری با ســرمایه گذاری های شــهرداری یا انتشار اوراق 
مشارکت که میزان آن در کشور حدود 1۲ هزار میلیارد تومان 

است میسر نمی باشد.
وی ادامه داد: در این راستا پیشنهاد استفاده از فاینانس به 

استانداری و وزارت راه و شهر سازی ارائه شده است.
وی افــزود: در صورت عمل دولت به پرداخت 5۰ درصدی 
خود در احداث خطوط قطارشــهری این اقدامات تا پایان سال 

1۴۰۲ به انجام می رسد.
ارجائی ادامه داد: براساس دستور رئیس جمهوری در کارگروه 

زیــارت، باید از محل بودجه نفت در ســال 1۴۰1 و 1۴۰۲ به 
شهرداری مشهد کمک شود که این موضوع باید با کمک استاندار 

و دولت، پیگیری و محقق شود.
وی گفت: در خط یک قطارشــهری مشهد ۶۰ واگن فعال 
است و ۶۰ واگن جدید هم مورد نیاز است تا بعد از پایان کرونا 

دچار مشکل نشویم.
شهردار مشهد افزود: اگر قرار باشد خط یک قطارشهری را 
تا آرامستان بهشت رضا )ع( این شهر که مطالبه جدی مردم است 
ادامه دهیم با واگن های موجود چنین امکانی وجود ندارد و این 

امر نیازمند حمایت دولت است.
وی افزود: توسعه حمل ونقل ریلی یکی از اولویتهای مشهد 
برای حل مشــکل ترافیک و آلودگی هوا است، با اقدامات کوتاه 
مدت مانند ناوگان اتوبوســرانی و تاکسیرانی می توان مشکل را 
به  صورت موقت حل کرد اما راه حل ریشه ای مشکل ترافیک و 

آلودگی هوا، توسعه خطوط ریلی است.

شیراز- خبرنگار کیهان: 
دومین همایش ملی کم آبیاری و استفاده از آب های 
نامتعارف در دانشگاه شهرستان فسا برگزار گردید و به 
بررسی تخصصی و شناسایی آب های نامتعارف نظیر 
پساب های فاضلاب و همچنین چگونگی کاهش استفاده 
از آب های شرب در صنعت کشاورزی و... پرداخت که 
اردوان نیکنام معاون منابع انسانی و تحقیقات شرکت 
آبفا اســتان فارس و پژوهشگر حوزه آب و فاضلاب، 
علاوه بر نقش موثر در برگزاری این همایش علمی، طی 
موضوع  تخصصی درخصوص  راهکارهایی  سخنانی، 

همایش ارائه نمود. 
در مراسم اختتامیه این همایش ملی، اردوان نیکنام که 
از مدرســین دانشگاه و داوران همایش های بین المللی آب و 
فاضلاب نیز می باشد، به ارائه ظرفیت های استفاده از پساب های 

تصفیه شــده در صنعت کشاورزی کشور و همچنین استان 
فارس پرداخت و روش های موثری به منظور استفاده بهینه 

از این منابع ارائه داد. 
وی در همیــن خصــوص گفت: به طــور کلی، تصفیه 
فاضلاب های شهری و صنعتی باید بتواند چنان کیفیتی تولید 
نماید که دور ریخته نشوند، بلکه مصارف مطلوبی برای آنها 

قابل پیش بینی باشد. 
نیکنام در همین راستا مهم ترین راه حل منطقی توسعه 
منابع آب در آینده را اســتفاده مجدد از فاضلاب های تصفیه 

شده به  عنوان یک منبع جدید عنوان نمود.
 وی در پایان گزارشــی از وضعیت مصارف آب و تولید 
فاضلاب در کشــور و اســتان فارس ارائه نمود و ضرورت ها، 
ملاحظات علمی، استانداردها و پتانسیل های موجود جهت 

بکارگیری مجدد پساب های فاضلاب را برشمرد.

نقش مؤثر شركت آبفا فارس 
در دومین همایش ملی كم آبیاری و استفاده از آب های نامتعارف

خط چهارم قطارشهری مشهد ۲۵ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد


